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Bekymrede naturbrugere

DJ og DSF repræsenterer godt 350.000 jægere og 

lystfiskere – hvoraf 120.000 er medlemmer.

Vi oplever en stigende bekymring for PFAS blandt 

medlemmerne.

• Hvordan skal jeg som jæger/lystfisker forholde mig til 

PFAS? 

• Kan jeg trygt spise det jeg fanger/skyder? 

• Er der særlige områder, hvor jeg skal udvise forsigtighed / 

begrænse hjemtagningen?

• Forbyd PFAS



Manglende vejledning på 
området

Der mangler en ansvarlig myndighed. Jægere og 

lystfiskere bliver kastebold mellem Fødevarestyrelsen, 

Miljøstyrelsen, Naturstyrelsen og Sundhedsstyrelsen?

Vi må insistere på oplysning og vejledning. Den faglige 

viden skal omsættes til vejledninger for naturbrugere. 

Retningslinjer skal være konkrete på arter, mængder 

og placering.

Generelle forbud er ikke fagligt baseret på 

ekspertudvalgets konklusioner.



Naturen er et 
sundhedsgode

Mental og fysisk sundhed samt rekreative værdier 

ved at være i naturen.

Fagligt proportionelle retningslinjer, som tager 

hensyn til både sundheden og muligheden for at 

høste af naturen. Vi kender konceptet fra fx tun 

og laks.

Et generelt forsigtighedsprincip vil lukke naturen i 

meget store områder, da PFAS er overalt. Det ser 

vi desværre NST gøre.

Test af befolkningsgrupper?



Forslag til handling 
- Lystfiskeri

Der er blevet taget vandprøver i mange søer – men 

det giver ikke svar på, om der er forurening i fiskene.

Der er behov for prøvetagning af fisk flere steder – vi 

bidrager gerne med indsamling af fisk/prøvemateriale.

Vi mener, at man bør prioritere områder med 

formodet risiko – særligt udsatte søer eller søer med 

højt fisketryk og erhvervsfiskeri.

Evt. også de vestvendte fjorde: Ringkøbing, Nissum 

Fjord og den vestlige del af Limfjorden (Nissum 

Bredning).
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